
اقدس  ارض  بهرامی  محسن  زاده-  عباسعلی  زهرا  اخبار صنعت- 
مشاور معاون اجرایی رئیس جمهور چندی پیش پیشنهاد کرده بود که دولت 
برای تک نرخی کردن ارز، رقابتی شدن صادرات، ورود سرمایه گذار خارجی، 
کاهش قاچاق و کاهش فساد اقتصادی روزانه به طور متوسط نرخ ارز را یک 
تومان افزایش دهد. طبق اظهارات او، اگر روزی یک تومان به قیمت ارز رسمی 
اضافه شود، با این کار نرخ ارز در پایان هر سال ٣٦٠ تومان افزایش می یابد. 
همچنین در بازار شوک وارد نشود. بهرامی معتقد است که نرخ مبادله ای، نرخ 
دولتی و نرخ بانکی همگی باعث تولید رانت می شود و افراد زیادی به جای 
تلاش برای رقابت، فعالیت سازنده و رقابت سالم به دنبال گرفتن امتیاز باشند.
رئیس کمیسیون تسهیل تجارت اتاق بازرگانی تهران اظهار کردند که 
چند نرخی بودن ارز هم بخش خصوصی را به جای این که به رقابت سوق 
دهد فاسد می کند و هم بخش های دولتی طرف بخش خصوصی را فاسد 
می کند. بخش خصوصی ناچار است برای گرفتن امتیاز، متوصل به پرداخت 
رشوه شود و این رشوه را آنقدر می دهد که امتیاز را پوشش دهد. در واقع 
شرایط فساد اداری و اقتصادی مورد اعتراض همه دلسوزان نظام شده است. 

منشا این فسادها می تواند چند نرخی بودن ارز باشد.
حال سؤال اینجاست آیا پیشنهاد مشاور معاون اجرایی رئیس جمهور 
توان  می  روش  این  با  آیا  است؟  ارز  کردن  نرخی  تک  برای  خوبی  راهکار 

موفقیت حاصل کرد؟ دولت چگونه و با چه ساز و کاری می تواند نرخ ارز را 
تک نرخی کند؟ در همین راستا در گفت وگو با کارشناس اقتصادی به بررسی 

موضوع پرداختیم که با هم می خوانیم.
رئیس  نائب  معینی،  میر  حمید  سید 
کمیسیون بازار سرمایه خانه اقتصاد ایران در 
گفت وگو با خبرنگار اخبار صنعت، گفت: به 
ساده  خیلی  پیشنهاد  این  که  رسد  می  نظر 
شده  مطرح  الگوهای  از  یک  هیچ  با  و  بوده 
پیشنهاد  یک  واقع  در  ندارد.  سازگاری  دنیا 
غیر علمی است. از آنجایی که در بازار سرمایه 
تشکیل  تقاضا  و  عرضه  را  ارز  نرخ  مکانیزم 
می دهد، تعیین نرخ ارز مبتنی بر اطلاعات، 
شاخص های اقتصادی و یکسری شاخص های سیاسی است. در نتیجه روزی 

با یک تومان افزایش نمی توان نرخ تک ارزی ایجاد کرد. 
وی در ادامه بیان کرد: در حال حاضر شاهد چند نرخی بودن ارز هستیم. 
این روند نیز باعث ایجاد رانت و فساد اقتصادی در بازار سرمایه شده است 
که تنها در دست عده ایی محدود قرار دارد. تمام این اتفاقات حاصل مکانیزم 
نادرست قیمت گذاری ارز تعیین نشده است. بنابراین مکانیزم نرخ گذاری ارز، 

باید بر اساس اقتصادی و علمی ثابت شده تعیین شود.
این کارشناس اقتصادی در ادامه تصریح کرد: برای تک نرخی کردن ارز 
در کشور نیاز به ایجاد یکسری بسترهای نرم افزاری و سخت افزاری است. 
بسترهای سخت افزاری عمدتاً به تحریم ها، عوامل سیاسی و نظام واردات بین 
الملل مالی بر می گردد.میرمعینی ادامه داد: متاسفانه در حال حاضر بر اساس 
یکسری مؤلفه ها، بسترهای تک نرخی کردن ارز در کشور مهیا نیست. اگر 
تعیین نرخ ارز مبتنی بر قیمت گذاری دستوری و قیمت گذاری نو مدیریت 
ارزی باشد تک نرخی شدن ارز غیر ممکن است. در واقع قیمت گذاری که 
مبتنی بر نظام بازار و نظام عرضه و تقاضا نباشد، مطمئناً دچار چند نرخی ارز 

شده و منجر به فساد اقتصادی و رانت می شود.
توان  می  که  راهکاری  کنونی  شرایط  در  کرد:  تصریح  ادامه  در  وی 
پیشنهاد داد این است که بزرگ ترین و بهترین مکانیزم قیمت گذاری نرخ 
ارز، نظام بازار باشد این نظام بازار نیز بر اساس مشتقات بورس ارزی راه اندازی 
شود. با این روند اقتصاد کشور را می توان به اقتصاد آزاد و به دور از رانت 
کشاند و کشور را از اقتصاد رانتی رها کرد. در واقع تعیین نرخ ارز توسط نظام 
بازار صورت گیرد در این میان دولت نیز در نظام بازار به عنوان یک بازیگری 
که دارای منابع بیشتریست، نقش اساسی تری ایفا کند بدون این که نقش 

کنترلی و مدیریتی داشته باشد. 

یک کارشناس اقتصادی در گفت وگو با »اخبار صنعت« عنوان کرد:
دولت باید بازیگر بازار ارز باشد نه حاکم!

 دولت 
باید بازیگر 
بازار ارز 
 باشد 
نه حاکم!

تکلیف دولت با اقتصاد چیست؟
این انتقاد به دولت وجود دارد که تکلیف خود را با اقتصاد روشن نمی کند

 به نظر می رسد که این پیشنهاد 
خیلی ساده بوده و با هیچ یک 
از الگوهای مطرح شده دنیا 
سازگاری ندارد.

www.akhbaresanat.ir

سرمقاله

  علیرضا خیری
پژوهشگر مالی و اقتصادی

نرخ ارز باید به تعادل برسد 
یکی از موضوعات مهم کشور تک نرخی کردن ارز است. چرا که چند نرخی بودن 
ارز در سال های اخیر باعث فساد اقتصادی و رانت در بازار ارز شده است. بنابراین 
از دولت انتظار می رود که برای جلوگیری از فساد اقتصادی پی گیر این موضوع 

شود، تا نرخ ارز به مقدار تعادلی در اقتصاد برسد.
باید خاطر نشــان کرد که دولت در این زمینه توانسته است تا حدودی در بازار 
ارز ثبات ایجاد کند، اما هنوز به طور کامل در این زمینه یک بازار کارآ و شــفاف 

محقق نشده است که بتوانیم در زمینه نرخ ارز به یک تعادل برسیم.
 بنابراین اگــر نرخ ارز تعادلی باشــد ما می توانیــم گام بزرگی در زمینه 
اقتصــاد مقاومتی برداریم؛ زیــرا   قطعاً ما در کالاهایی کــه توان تولید آن 
و قدرت رقابــت با کالاهای خارجــی را داریم می توانیم  بــه لحاظ قیمتی 

رقابت داشته باشیم . 
به هر حال اگر نرخ ارز پایین باشد بســیاری از تولیداتی که می توان در داخل 
تولید کرد توجیه اقتصادی  خود را از دســت می دهنــد و عملًا کالای خارجی با 
قیمت پایین تر می تواند در کشور عرضه شود. پس تنها راه تک نرخی کردن ارز 

ایجاد تعادل در بازار ارز است.
حال برخی از کارشناسان معتقدند که برای تک نرخی کردن ارز باید کم کم یا 
تدریجی نرخ رو افزایش داد تا در بازار شــوک ایجاد نشود، اما این پدیده معقول 
به نظر نمی رســد چرا که زمان رســیدن به تک نرخی طولانی می کند. بنابراین 
این روال طولانی منجر به ایجاد مشــکلاتی از جمله فشار کسانی که مخالف تک 
نرخی شدن ارزند، می شود. از طرفی نیز تا رســیدن به تک نرخی فضا همچنان 

برقرار می ماند. 
به نظر می رســد برای تک نرخی کــردن ارز بهترین راهکار این اســت که به 
جای افزایش ذره ذره، یک دفعه ایــن روند صورت گیرد تا فضا را برای جنجال یا 
فشــارهای برخی از مخالفان قرار ندهند. در واقع افزایــش نرخ ارز اگر یک دفعه 

صورت گیرد چندان بار منفی نخواهد داشت. 
با توجه به شرایط کنونی برای ایجاد تک نرخی ارز در بازار باید یک راهکار علمی 
و بلند مدت داشته باشیم تا نرخ ارز کشــور بتواند به صورت بهینه تر و متعادل با 

بازار سرمایه باشد. 
اما مهمتر از تک نرخی ارز تعیین مقدار نرخ است که این نرخ در چه حد باشد 
بهتر است. برای رسیدن به این روند نیز باید عوامل بازار و عرضه و تقاضا در بازار 

مشخص و تعریف شده باشد تا به یک ثبات بلند مدت در بازار ارز برسیم.
به هر حال کاملا مشخص اســت که وقتی ثبات ارز در بازار حاکم شود، زمینه 
های فســاد اقتصادی و رانت نیز از جامعه نظام بازار برچیده خواهد شد. پس باید 
تعیین کننده نرخ ارز که هم در دست دولت و هم در دست بازار است، یکی شود. 
پس برای ایجاد تک نرخی ارز در کشــور باید به تعادل ارزی رسید تا ثبات در 
بازار دائمی شود. در نهایت بازار ارز را از دســت یک عده معدود بیرون کشیده و 

آرامش را در نظام بازار فراهم کرد. 

نماینده تهران در مجلس:

 دیدار روحانی با فرماندهان سپاه 
بموقع بود

الاسلام  حجت  دیدار  اسلامی  شورای  مجلس  در  تهران  مردم  نماینده 
والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوری با فرماندهان ارشد سپاه پاسداران را 
خیلی خوب توصیف کرد و گفت: این دیدار بجا و بموقع بود و نشان داد اختلافات 

جزئی به وحدت و یکپارچگی نظام آسیبی نمی زند.
مهدی شیخ در گفت و گو با ایرنا افزود: دیدار رییس جمهوری با فرماندهان 
ارشد سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نشان می دهد که اگر در مسایل خیلی جزئی 
اختلاف نظرهایی در کشور وجود دارد اما این اختلاف نظرها نسبت به وحدت و 
یکپارچگی نظام آسیبی نمی رساند و همه در یک صف هستند و برای خدمت به 

مردم خودشان را آماده می کنند.
وی خاطرنشان کرد: در حین کار اجرایی به طور معمول اتفاقاتی می افتد که 
نظرها متفاوت است که امیدواریم این مسایل با گفت و گوها و تعامل بیشتر و در 

کنار هم بودن بیشتر و مذاکرات پیرامون مسایل به حداقل برسد.
عالیرتبه  فرماندهان  دیدار  در  و  روحانی  والمسلمین حسن  الاسلام  حجت 
سپاه با قدردانی از تلاش های نیروهای مخلص سپاه، بر ضرورت وحدت و انسجام 
همه نیروها و نهادهای نظام و تلاش برای تحقق رهنمودهای رهبر معظم انقلاب 

و خدمت خالصانه به مردم تاکید کرد.
تلاش  دوازدهم،  دولت  مسئولیت  دوره  در  که  کرد  امیدواری  ابراز  وی 
هماهنگ همه نیروهای مسلح، به سرعت بیشتر در تحقق خواسته های مردم 
حوزه  در  کامل  شفافیت  با  مسئول،  دستگاههای  و  نهادها  همه  و  بینجامد 
و  رزمی سپاه  توان  تقویت  و  بیفزایند  کارآئی مجموعه  بر  های تخصصی خود 
ارتش با بهره گیری از فناوری های نوین، امنیت ملی کشور را بیش از پیش 

کند. تضمین 
رییس جمهوری همچنین بر حمایت کامل دولت دوازدهم از خدمات سپاه 

در حوزه ماموریت خود تاکید کرد.
سپاه،  کل  فرمانده  جعفری  علی  محمد  سرلشگر  سردار  دیدار  این  در 
تبریک  را  انتخابات  در  مردم  گسترده  حضور  و  روحانی  دکتر  مجدد  انتخاب 
اهداف  تحقق  در  دولت  با  جانبه  همه  همکاری  برای  سپاه  آمادگی  و  گفت 

انقلاب اسلامی را اعلام کرد.
فرماندهان بخش های مختلف سپاه نیز گزارشی از فعالیت ها و آمادگی های 
سپاه پاسداران را به رییس جمهور ارایه کردند و از حمایت های دولت برای تقویت 

بنیه دفاعی کشور و نیز مقابله با تروریسم در منطقه تشکر کردند.

خنثی سازی بیش از 120 عملیات تروریستیشلیک اخطار از سوی ناو آمریکایی  هیچ وزیری به مجلس نیامده 
که بگوید مرا در کابینه جای دهید یک مقام وزارت دفاع آمریکا مدعی شد که یک ناو نیروی دریایی 

ایرانی نظامی در بخش شمالی خلیج فارس  آمریکا به سمت یک قایق 
شلیک اخطار کرده است.

به گزارش ایلنا، پایگاه خبری سی ان ان به شلیک اخطار یک ناو 
آمریکایی به سمت یک قایق ایرانی خبر داد. 

یک مقام وزارت دفاع آمریکا مدعی شد که یک ناو نیروی دریایی 
ایرانی نظامی در بخش شمالی خلیج فارس  آمریکا به سمت یک قایق 

شلیک کرده است...

وزیر اطلاعات از خنثی سازی بیش از 12٠ عملیات تروریستی در 
چند سال اخیر در کشور خبرداد.به گزارش اخبارصنعت، حجت الاسلام  
سید محمود علوی در مسجد امام علی )ع( شهرک کارشناسان اردبیل 
گفت: با نقش بر آب شدن تمامی نقشه های شوم دشمنان، همه عاملان 
این ترورهای ناموفق دستگیر شده و یا به هلاکت رسیده اند.وی  با بیان 
اینکه به فضل الهی امروز هیچ گونه ناامنی در هیچ نقطه از کشور وجود 
گوش  و  بینا  چشم  امروز  زمان  امام  گمنام  سربازان  کرد:  اضافه  ندارد، 

شنوای ملت است...

رئیس مجلس شورای اسلامی شایعاتی مبنی بر حضور وزرا در مجلس و معامله 
آنان با مجلس شورای اسلامی برای حضور در کابینه بعد را خلاف واقع دانست و گفت: 
سطح تعاملات قوای سه گانه اینقدر نازل نیست، در جمهوری اسلامی سازماندهی و 
رفتار خاصی میان روابط قوا حاکم است.به گزارش اخبارصنعت، علی لاریجانی گفت: 
ما امروز با چالش های زیادی در کشور مواجه هستیم که از جمله آن می توان به 

چالش های اقتصادی اشاره کرد...
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معاون وزیر کشور:

ایران و ترکیه 
برای مقابله 
با تهدیدات 
 مشترک 
به توافق 
رسیدند

که  این  بیان  با  وزارت کشور  انتظامی  و  امنیتی  معاون 
کمک  تروریستی  گروه های  مهار  به  ترکیه  و  ایران  همکاری 
و  ایرانی  هیات  میان  شده  انجام  مذاکرات  با  گفت:  می کند، 
ترکیه ای، دو کشور برای مقابله با تهدیدات مشترک به توافق 

رسیدند.
حاشیه  در  ذوالفقاری  حسین  اخبارصنعت،  گزارش  به 
امضای صورت جلسه نتیجه نخستین نشست کارگروه مشترک 
وزارت کشور  در  ایران  اسلامی  و جمهوری  ترکیه  جمهوری 
اظهار افزود: پس از چند سال از توافق نامه امنیتی ایران و 
ترکیه، این نخستین نشستی بود که به عنوان کمیته مشترک 

دو کشور برگزار شد.
از جمله  افزود: دو کشور تهدیدات مشترکی  ذوالفقاری 
قاچاق  مواد مخدر، مهاجرت غیرقانونی،  تروریستی،  اقدامات 
بنابراین  دارند.  مخدر  مواد  و  انسان  الکلی،  مشروبات  سلاح، 
لازم بود مذاکراتی میان دو کشور برای هماهنگی جهت مقابله 

با این تهدیدها انجام می شد.

این  به  اشاره  با  کشور  وزارت  انتظامی  و  امنیتی  معاون 
توافق رسیدند،  به  که درباره موضوعات مطرح شده دو کشور 
خاطرنشان کرد: این رفت و آمدها و تبادل نظرها می تواند به مهار 
گروه های تروریستی و مجرمینی که بین دو کشور تردد می کنند، 
کمک  کند. همچنین این نشست ها به نزدیک شدن دیدگاه های 

دو کشور در مسائل کلان منطقه ای کمک می کند.
با هیات ترکی  این نشست دو روزه  وی تاکید کرد: در 
درباره جبران خسارت کامیون داران ایرانی که کامیون های آن 
ها در ترکیه مورد هدف قرار گرفته بود مذاکراتی انجام شد 
و قرار شد ترکیه خسارت رانندگان ایرانی را جبران کرده و 

امنیت آنها را نیز تامین کند.
نیز  اتباع دو کشور  بر تکریم  این که  بیان  با  ذوالفقاری 
تاکید شد، تصریح کرد:  برخی تبهکاران اتباع ایران را فریب 
ترکیه  به  دیگر  کشور  روادید  اخذ  وعده  با  را  ها  آن  و  داده 
می کشانند و اتباع ایرانی را گروگان گرفته و از خانواده های آن 
ها اخاذی می کنند. ما در این مذاکرات بر لزوم مقابله دولت 

ترکیه با این باندها و تلاش بیشتر در این زمینه تاکید کردیم.
روزه  دو  نشست  برگزاری  از  گزارش، پس  این  براساس 
لزوم  بر  تاکید  با  طرف  دو  تهران،  در  ترکی  و  ایرانی  هیات 
گسترش همکاری ها در حوزه های مبارزه با تروریسم، جرایم 
امنیت  افزایش  مخدر،  مواد  قاچاق  فرامرزی،  یافته  سازمان 

مرزی و مبارزه با مهاجرت غیرقانونی به تفاهم رسیدند.
در نشست کارگروه مشترک ایران و ترکیه بر موضوعاتی 
برای  امنیتی  اطلاعات  تبادل  و  عملیاتی  همکاری  جمله  از 
مقابله با گروهک های تروریستی، مقابله با قاچاق مواد مخدر 
گروهک های  مالی  منابع  تحدید  و  شناسایی  روان گردان،  و 
تبلیغاتی  اقدامات  با  مقابله  پولشویی،  با  مقابله  تروریستی، 
گروهک های تروریستی،جلوگیری از مهاجرت های غیرقانونی، 
پاسگاه های  در  کافی  نیروهای  استقرار  و  لازم  تدابیر  اتخاذ 
دستگیرشده  اعضای  اطلاعات  و  اسامی  تبادل  مرزی، 
و  داعش  با  مقابله  برای  همکاری  تروریستی،  گروهک های 

مقابله با قاچاق انسان توافق شد.

همکاران گرامی

جنابیش
باکمال مسرت و افتخار انتصاب بجا و شایســته  حضرت عالی به 
عنوان »مدیر روابط عمومی شــرکت داده ورزی سداد« را تبریک 
عرض نموده، امیدواریم در سایه ایزد منان و با استفاده از تجربیات 
و توانمندی خــود و دیگر همکاران در اعتــای آرمان های ایران 

اسامی موفق و موید باشید
روزنامه اخبار صنعت

جناب آقای

سید حجت  هاشمی یرکی
انتصاب شایســته جناب عالی به عنوان » سرپرست روابط عمومی 
موسســه اعتباری ملل« را تبریک عرض می نمایم. امید اســت که 
حضور شما در این مسئولیت به عنوان خادمی صدیق با کوله بار گرانی از 
 تجربه، نوید بخش نشاط و تحرک بیش از پیش آن موسسه  خواهد بود. 

دوام توفیقات روز افزون را از جهاندار جان آفرین مسالت داریم.
روزنامه اخبار صنعت

تبریک

تبریک

معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی یک داوری شفابخش برای اقتصاد ایران 
بود که در شرایط نامناسبی قرار داشت.به گزارش اخبارصنعت ،محمد شریعتمداری در گفت و گو با خبرنگاران افزود: در 
سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب، در 24 بند در 24 حوزه مشخص، ما ماموریت یافتیم که گزارش ملی آن توسط 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی به عنوان دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی اعلام می شود. وی عنوان کرد: در 
شرایطی که در 2 سال اول فعالیت دولت تدبیر و امید، کشور همچنان در تحریم به سر می برد و حتی بعد از آزادی از 
شرایط تحریم نیز بازگشت به ریل برخی فعالیت ها از جمله در حوزه بانکی به تدریج انجام شد، این سیاست ها به داد 
اقتصاد کشور رسید. وی افزود: در واقع اتکا به ظرفیت های درونی اقتصاد و فعال کردن میکروارگانیزم های اقتصادی در 
مناطق مختلف بویژه با توجه به پتانسیل های منطقه ای در اقتصاد ایران که از نکات و نقاط مورد اتکای ما در اقتصاد 
مقاومتی بود، به داد ما رسید. شریعتمداری اظهار کرد: در غیر این صورت همان روند اشتغال صفر در سال یا 14 هزار 
شغل در سال را ادامه می دادیم حال آنکه با وجود آنکه در 2 سال اول دولت یازدهم منابع قابل ملاحظه ای به کشور 
وارد نشد و حتی بعد از 2 سال با کاهش قیمت نفت نیز همان درآمد حداقلی حاصل از افزایش تولید، دوباره کاهش یافت 
و تحولی در درآمد دولت ایجاد نشد، سال گذشته بیش از ٦٠٠ هزار شغل جدید در کشور ایجاد شد. وی افزود: تنها در 
خراسان رضوی بیش از 95 هزار شغل در سال قبل به صورت مشخص در حوزه های صنعتی، معدنی، کشاورزی و غیره 

ایجاد شده که مشابه آن در سایر استان ها نیز تحقق یافته است. 

یک مقام وزارت دفاع آمریکا مدعی شد که یک ناو نیروی دریایی آمریکا به سمت یک قایق ایرانی نظامی در 
بخش شمالی خلیج فارس شلیک اخطار کرده است.

به گزارش ایلنا، پایگاه خبری سی ان ان به شلیک اخطار یک ناو آمریکایی به سمت یک قایق ایرانی خبر داد. 
یک مقام وزارت دفاع آمریکا مدعی شد که یک ناو نیروی دریایی آمریکا به سمت یک قایق ایرانی نظامی در 

بخش شمالی خلیج فارس شلیک کرده است. 
این مقام وزارت دفاع آمریکا مدعی شده که این قایق های ایرانی به سپاه پاسداران تعلق دارند.

او همچنین مدعی شده که قایق ایرانی به 1٣۷ متری ناو آمریکایی نزدیک شده بوده و به هیچ اخطاری اعم از 
تماس های رادیویی و شلیک نورافکن و 5 شلیک کوتاه آتش از سوی ناو نیروی دریایی آمریکا توجهی نکرده  است. 

این اخطار ها از نشانه های خطر است که به صورت بین المللی شناخته شده است. 
احتمال یک  نگران  به سمت آب داشته چرا که  آمریکایی شلیک اخطاری  ناو  این مقام وزارت دفاع گفته 

رویارویی بوده است. 
او مدعی شده قایق ایرانی بعد از این شلیک تحرک خود را متوقف کرده است اما برای چند ساعت در   همان 
حوالی لنگر انداخته است. به ادعای این مقام آگاه وزارت دفاع آمریکا ناوهای نیروی دریایی آمریکا در زمان وقوع 

حادثه در حال گشت زنی  در آب های خلیج فارس بودند.

 سیاست های اقتصاد مقاومتی 
داروی شفابخش اقتصاد ایران بود

یک مقام وزارت دفاع آمریکا مدعی شد؛
شلیک اخطار از سوی ناو آمریکایی


